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Llistat de participants: 
 

 Ananias Couana. Director adjunt de Finances del Consell Municipal de Maputo. 

 Luciano Fedozzi. Professor de la Universitat Federal de Rio Grande do Sul. 
 Adriana Furtado. Coordinadora de l’ObservaPoa, Prefeitura de Porto Alegre. 

 Deise Martins. Secretària de Relacions Internacionals i Innovació de la Prefeitura de 
Canoas. 

 Celio Piovesan. Secretari de Governança i Relacions Institucionals de la Prefeitura de 
Canoas. 

 Pier Giorgio Senesi Filho. Secretari Municipal Adjunt de Gestió Compartida de la 

Prefeitura de Belo Horizonte. 
 Paula Cabral. Directora del Departament de Desenvolupament Estratègic de la Cambra 

Municipal de Cascais. 
 Nelson Dias. President de In-Loco. 

 Nuno Piteira. Conseller del Pressupost Participatiu de la Cambra Municipal de Cascais. 

 Carlos Carreiras. President de la Cambra Municipal de Cascais. 
 Carles Agustí. Comissionat de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de Barcelona. 

 Cristina Correia. Gabinet de Participació, Cambra Municipal de Palmela. 
 Nuno Silva Fraga. Professor de la Universitat de Madeira. 

 Luis Miguel Calha. Conseller d’Administració i Finances de la Cambra Municipal de 

Palmela. 
 Giovanni Allegretti. Investigador sènior en el Centre d’Estudis Socials de la Universitat 

de Coimbra. 
 Lluc V. Peláez. Alcalde de Figaró-Montmany. 

 Bachir Kanouté. Coordinador Executiu d’ENDA-ECOPOP. 
 Cristina Bloj. Professora i Investigadora a la Universitat Nacional de Rosario. 

 Mandy Wagner. Directora del Projecte de Pressupost Participatiu d’Engagement Global/ 

Service Agency Communities in One World. 
 Fabrizio Carucci. Estudiant de la Universitat de Venècia – IUAV. 

 Laia Vilademunt. Coordinadora de la Secretaria Tècnica OIDP. 
 

El passat dilluns 2 de juliol va tenir lloc l’assemblea anual de membres de la xarxa OIDP –sessió 

interna d’ara endavant– en el Centre de Congressos d’Estoril-Cascais, en el marc de la 13a 
Conferència Internacional de l’OIDP “Ciutadania per a la Sostenibilitat”. 

 
La sessió va començar a les 16:30 amb mitja hora de retard sobre l’horari previst, guiada per 

l’Alcalde de Cascais, Carlos Carreiras qui, en representació de la ciutat amfitriona i de la Presidència 
de la xarxa, va donar la benvinguda als membres de la xarxa i va agrair-ne la presència. Va 

presentar Nelson Dias –Director de l’Asociación In-Loco– i li va donar la paraula com a 

representant de l’entitat col·laboradora de la Câmara Municipal de Cascais en l’organització de 
l’esdeveniment. Nelson Dias va explicar el programa de la 13a Conferència als/a les presents. 

 
Acte seguit, Carles Agustí –Comissionat de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de Barcelona–, 

després de donar la benvinguda als/a les participants en nom de la Secretaria Tècnica de l’OIDP, 

va donar pas a una breu ronda de presentacions. 
 

Un cop finalitzades les benvingudes i les presentacions, es va abordar el primer punt de l’ordre del 
dia: la presentació per a la seva aprovació de l’Informe de Gestió de la Secretaria Tècnica per al 

període de juny 2012 – juny 2013. 
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1. INFORME DE GESTIÓ (vegeu el document) 
 

- A tall de recopilació, Carles Agustí destaca com a punt positiu la visibilitat que està 

adquirint l’OIDP a nivell internacional. No obstant això, indica també dos punts de millora en el 
futur: d’una banda, el finançament de la xarxa i, de l’altra, el funcionament dels grups de 

treball des d’una perspectiva metodològica. Seguint amb aquesta qüestió, proposa la 
videoconferència com a eina de treball dels grups de treball, així com de les reunions entre 

Secretaria i oficines regionals o Presidència. Dit això, va obrir-ne el debat. 

- Adriana Furtado respon, sobre el tema del finançament, que s’hauria de pensar en 
alguna solució, potser una que impliqués les universitats. Pel que fa als grups de treball, 

transmet als presents que Porto Alegre té molt d’interès en promoure’ls i participar-hi, però 
afirma que no és fàcil, atès que cadascun dels membres del grup té una alta càrrega de treball 

ordinària i el grup de treball representa una càrrega extraordinària que, tot i ser molt 

interessant, no sempre és assumible. Per aquest motiu, insta la Secretaria a cercar 
finançament per contractar persones que puguin assumir aquesta càrrega de treball i impulsar-

ne la dinamització. 
- Carles Agustí respon que l’Ajuntament de Barcelona hi ha posat tots els mitjans 

possibles, realitzant dos convenis amb dues universitats de Barcelona, que han enviat 
estudiants a donar suport a la Secretaria Tècnica. 

- Bachir Kanouté, en la mateixa direcció que Adriana, apunta a la manca de recursos 

humans de la Secretaria Tècnica com una debilitat de l’OIDP i explicita que, segons la seva 
opinió, la xarxa no pot funcionar de manera eficaç amb una sola persona. Per impulsar 

projectes i iniciatives que promoguin l’OIDP, cal comptar amb recursos humans suficients. A 
més, apunta també a l’absència de personalitat jurídica pròpia com a una dificultat per 

aconseguir finançament extern per a projectes. Sense personalitat jurídica, no es poden 

mobilitzar recursos financers; informa que ENDA es planteja constituir l’OIDP Àfrica com un 
Consell d’Administració o Secretaria Executiva. 

- Carles Agustí li respon que hi està d’acord i que tots aquests punts estan relacionats: 
recursos humans –estatuts (personalitat jurídica pròpia)– finançament. Barcelona està d’acord 

amb créixer i que l’OIDP es converteixi en un referent mundial, però afegeix que això implica 

caminar cap a la idea d’organització internacional i ser organització comporta unes obligacions 
implícites que tots els membres han de tenir clares. L’OIDP ha de caminar cap a una 

descentralització de la seva estructura, però també cap a una descentralització econòmica; per 
la qual cosa aquest punt s’ha de reflexionar amb temps i sospesar-lo bé. 

 
 

2. INFORME D’ACTIVITATS ANTENES REGIONALS 
 

- Bachir Kanouté exposa el seu informe d’activitat relatiu a l’OIDP Àfrica (vegeu el 
document). 

- Adriana Furtado explica als presents que fins al moment la Prefeitura de Porto Alegre 
no ha dut a terme cap activitat, perquè no hi ha hagut les condicions econòmiques des de 

Relacions Internacionals per assumir-la. No obstant això, informa que aquesta dificultat ja ha 

estat superada i que des d’ara mateix l’ObservaPoa assumirà l’oficina regional de l’OIDP. Per 
tant, l’exposició del seu informe d’activitat passa a ser un informe de les futures línies de 

treball.  
- Adriana exposa que una oficina regional ha de ser un catalitzador d’experiències per 

enfortir el web. Indica que és important que hi hagi un únic web per a l’OIDP i les seves 

oficines, i que la informació no s’ha de fragmentar. Cal clarificar quin és el paper de les oficines 
regionals; Porto Alegre ja compta amb tot el material/coneixement acumulat que Bachir apunta 

com a necessari per a Àfrica (guies per a la creació de processos participatius i l’avaluació dels 

http://www.oidp.net/fileadmin/documents/actes/informes_gestion/CA/Informe_gestio_2013.pdf
http://www.oidp.net/fileadmin/documents/actes/Informes_antenes_regionals/Informe_actividades_OIDP-A_2013.pdf
http://www.oidp.net/fileadmin/documents/actes/Informes_antenes_regionals/Informe_actividades_OIDP-A_2013.pdf
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seus impactes); des del seu punt de vista, és important crear partenariats amb les universitats 
per tal que l’OIDP es converteixi en un catalitzador d’experiències. Anuncia a tots els/totes les 

presents que del 27 al 29 de novembre tindrà lloc a Porto Alegre la trobada de Mercociutats i 

que serà en el marc d’aquest esdeveniment que Porto Alegre llançarà la plataforma web de 
l’oficina regional. També apunta a l’organització d’un esdeveniment sobre pressupostos 

participatius el 2014. 

 
 

3. PLA DE TREBALL 2013/2014 (vegeu el document) 
 

- Carles l’exposa en 10 punts. Apunta que la Secretaria Tècnica, les oficines regionals i la 

Presidència han de treballar per: 1. Institucionalitzar la xarxa; 2. Promoure el web; 3. 

Promoure la xarxa a través de les xarxes socials; 4. Establir més i noves estratègies de 
comunicació entre els membres; 5. Construcció col·lectiva d’una agència OIDP (doble barret) i 

que a més sigui visible al web; 6. Creació de nous vincles per regular col·laboracions amb 
altres xarxes (convenis); 7. Establir una oficina regional al nord d’Europa i una altra a Amèrica 

del Nord (i una altra a Àsia, a llarg termini); 8. Implementar les videoconferències com una 

nova metodologia de treball; 9. Impulsar una plataforma de micromecenatge com a estratègia 
econòmica; 10. Impulsar els grups de treball. 

- Cristina Bloj pregunta quines serien les possibilitats d’institucionalització (en el sentit 
d’adquirir personalitat jurídica pròpia) per a l’OIDP.  

- D’acord amb aquesta qüestió, Bachir Kanouté proposa la creació d’un grup de treball 
que estudiï les diferents opcions possibles, a la qual cosa Carles Agustí respon que des de la 

Secretaria Tècnica es pretenia llançar en aquesta reunió un nou grup de treball que abordés 

l’actualització del reglament OIDP i, per tant, del tema de la institucionalització de la xarxa. En 
conseqüència, Bachir proposa que es doni un mandat clar a aquest nou grup de treball. 

 
 

4. PRESIDÈNCIA 2014. PRESENTACIÓ DE CANDIDATURES I ELECCIÓ DE 
LA NOVA SEU. 

 
Deise Martins i Celio Piovesan presenten, en nom del Prefeito de Canoas, Sr. Jairo Jorge –qui 

excusa la seva presència per les tensions socials que està vivint el Brasil en aquests moments– i 
reiteren el compromís polític de la ciutat amb l’OIDP. 

 

Abans d’endinsar-se en la presentació de la proposta, expliquen als presents el sistema de 
participació de la ciutat de Canoas; també exposen els resultats de la celebració del III FALP, 

material que posen a disposició de l’OIDP per a l’èxit de la 14 a Conferència. 
 

Dit això, presenten les línies generals de la seva proposta per a la celebració de la 14a 

Conferència. La temàtica proposada és la “Radicalització de la democràcia i la participació 
ciutadana”, que s’abordaria a partir de quatre eixos de treball: 1) Gestió focalitzada en la 

ciutadania, 2) Transparència i informació, 3) Xarxes socials i noves eines de participació, i 4) 
Innovació i processos de creació en la democràcia participativa. Canoas proposa com a dates 

opcionals del 23 al 25 de juliol de 2014 (un cop finalitzada la copa del món de futbol). 

 
 
 
 
 

http://www.oidp.net/fileadmin/documents/Pla_de_treball/PLA_DE_TREBALL_CAT_2013.pdf
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5. LES OFICINES REGIONALS OIDP. DEFINICIÓ, TASQUES I FUNCIONS 
 

- Carles Agustí anuncia als/a les presents que la reflexió sobre la definició de les oficines 
regionals es llança ara, però queda oberta en línia dins de la xarxa. A més, explica que la visió 

del que una oficina regional hauria de ser és –a ulls de la Secretaria Tècnica– representar 

l’OIDP en el territori. Al seu torn, no obstant (i reprenent el plantejament d’Adriana Furtado), 
apunta que aquesta perspectiva obre nous dubtes: Com es representa l’OIDP en el territori?, 

Com es relacionen/coordinen les diferents oficines entre elles, amb la Secretaria Tècnica i/o 
amb la Presidència?, Hi pot haver diferents oficines regionals en països d’un mateix territori? 

- Adriana Furtado intervé ressaltant de nou la importància de la gestió del contingut del 

web: si els socis/oficines alimenten el web, aquest creixement ha d’anar al web general?, a un 
web específic de l’oficina regional?, ha de tenir un espai per al web de la conferència anual? 

Tal i com apuntava en la seva intervenció anterior, Adriana insisteix en que l’oficina regional ha 
d’actuar com a catalitzadora i afegeix que hauria de treballar per crear indicadors de processos 

de participació que serveixin de marc per a la comparació entre ciutats. D’aquesta manera, 

segons el seu punt de vista, les oficines regionals contribuirien a enriquir l’OIDP. 
- Amb tot, Carles Agustí insisteix en la idea exposada durant la presentació de l’Informe 

de Gestió 2012 que el web té molt potencial, però està infrautilitzat. Cadascun dels membres 
de la xarxa hi pot pujar notícies, documents, experiències o actes de l’agenda i gairebé ningú 

no ho fa. També ressalta la importància de les universitats i centres de recerca, assegurant 
que és un dels valors afegits que l’OIDP pot tenir respecte d’altres xarxes o organitzacions. 

- Lluc V. Peláez intervé informant els presents que és el primer cop que participa en 

sessió interna i que la seva primera impressió és que és una xarxa molt heterogènia i variada. 
Apel·lant a aquesta riquesa, apunta a la possibilitat de crear un espai de treball específic per 

als municipis petits –que tenen necessitats i problemàtiques específiques– més enllà de 
treballar des d’una perspectiva de territorialitat. A més, també planteja que l’OIDP tingui 

possibilitat de crear espais de treball en base al tipus d’institució dels membres (administració 

pública, centre de recerca o societat civil). 

 
 
 
 

6. GRUPS DE TREBALL 
 

- Laia Vilademunt explica quins han estat els avanços del grup de treball sobre 

Observatoris Locals de Democràcia Participativa (vegeu l’Informe de Gestió). 
- Carles Agustí informa els membres que el grup de treball (GT) sobre els observatoris 

locals ha tingut poc èxit, ja que ha estat difícil posar-lo en marxa i donar-li seguiment. 
- Luciano Fedozzi pregunta què ha passat amb el grup d’OLDP nascut en el marc d’URB-

AL, a la qual cosa Laia Vilademunt li contesta que s’ha fet el seguiment del projecte i que dels 

10 observatoris inicials només dos estan actius actualment –Porto Alegre i La Paz, després d’un 
període d’inactivitat– i que en breu també el de Barcelona estarà en marxa. 

- Laia Vilademunt explica que des de la Secretaria Tècnica es va fer un exercici de 
mapatge dels observatoris que van formar part del projecte URB-AL i també un mapatge de la 

situació actual amb la detecció de diferents observatoris existents però que, atesa la varietat 
de noms que reben (aules, laboratoris, observatoris, etc.), així com la varietat d’idiomes en 

què es presenten a Internet, és pràcticament impossible abastar tot el que hi ha per fer una 

diagnosi fidedigna de la situació actual real. 
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- Pier Giorgio Senesi concorda en que els observatoris apareixen camuflats sota una 
immensa varietat de noms i que és difícil detectar-los tots. 

- Bachir Kanouté proposa treballar el tema dels observatoris des de dues perspectives: 

geogràfica i temàtica. Des de la perspectiva geogràfica proposa abordar els observatoris 
d’escala regional a escala local, amb el fí que les autoritats locals puguin estar en contacte amb 

la ciutadania en el sí de les organitzations de la societat civil i les institucions universitàries i així 
crear fluxes d’informació eficaços. Des de la perspectiva temàtica, Bachir suggereix quatre 

preguntes a partir de les quals abordar el tema dels observatoris: i) Com podem observar les 
pràctiques de democracia participativa i fer-les visibles arreu del món? ii) Com podem garantir 

la qualitat dels processos endegats? iii) Com podem aprofitar les experiències de democracia 

participativa i compartir el coneixement adquirit? iv) Com podem enfortir l’increment de 
processos de democracia participativa a Àfrica sense que minvi la qualitat d’aquests processos? 

 
- Celio Piovesan informa que ha intentat contactar amb Katia Lima, de la Rede Brasileira 

d’OP, ja que a la xarxa s’està discutint la possibilitat de crear un observatori d’estat a Sao 

Paulo (Observatori Paulista). En nom seu i en el propi, comenta que sota el seu punt de vista 
un observatori té una finalitat diferent d’un procés de pressupost participatiu i per això ha 

d’observar més enllà de l’OP. També apunta que la xarxa d’observatoris ha de comptar amb el 
suport de les universitats, actors que –d’altra banda– ja formen part de l’OIDP. 

- Acte seguit, Carles Agustí presenta als assistents el nou grup de treball sobre el paper 

de les associacions en la participació ciutadana. Explica que el GT neix de la iniciativa del 
Consell d’Associacions de Barcelona i que les associacions tenen (i han tingut des de sempre) 

un paper fonamental en la participació de la ciutat comtal. Informa els presents que el GT té 
per objectiu reflexionar sobre els models de participació assentats en les associacions i que 

pretén plantejar els següents interrogants, entre d’altres: Com funciona el model associatiu de 
la seva ciutat? Quina és la incidència de les associacions en la política municipal? Quin pes 

tenen en la dinàmica/les dinàmiques de participació de la ciutat? Quina és la seva legitimitat? 

Són organitzacions representatives de la ciutadania? Quina capacitat de decisió han de tenir en 
la política municipal? Són organitzacions obertes i transparents? 

- Luciano Fedozzi llança una petita reflexió als presents sobre la importància de tenir en 
compte els canvis en el teixit associatiu i d’incloure els nous moviments socials, atès que són 

actors clau en la societat actual. Segons Fedozzi, és important mirar cap a aquestes noves 

formes d’organització i incorporar aquesta nova realitat en la democràcia participativa sense 
deixar de costat les associacions tradicionals. 

- Carles Agustí respon que s’afegirà aquesta observació a la proposta marc de llançament 
del GT. 

 
 

7. REFORMULACIÓ DEL REGLAMENT INTERN DE L’OIDP 
 

- Carles Agustí planteja als membres que el reglament OIDP, que va ser creat el 2001, 

s’actualitzi, atès que amb el pas dels anys i la revolució tecnològica ha quedat desfasat i no 
reflecteix l’activitat de la xarxa. Carles planteja als presents si alguna ciutat desitja liderar un 

grup de treball per abordar aquest tema i també el de la institucionalització de la xarxa. En no 
haver-hi cap resposta afirmativa, la Secretaria Tècnica farà una crida entre els membres de la 

xarxa per veure si hi ha alguna ciutat que vulgui liderar el nou GT. 

- Nelson Dias insta la Secretaria Tècnica a establir uns paràmetres de mesurament que 
permetin clarificar quants dels membres de la xarxa són realment actius ja que, atès que no es 

paguen quotes, és difícil saber com mesurar el compromís dels membres amb la xarxa. 
- Adriana Furtado comenta que és important fomentar la presència dels tècnics de les 

ciutats més enllà de la política, ja que són menys vulnerables als canvis produïts per les 
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eleccions i la seva presència permet donar més continuïtat a les línies de treball dins de la 
xarxa. 

- Giovanni Allegretti, seguint amb aquesta qüestió, explica als presents que el 

Democracine és el producte principal del que va ser un grup de treball de l’OIDP i que la seva 
continuïtat està lligada a les decisions polítiques de la Prefeitura de Porto Alegre, raó per la 

qual el 2013 no es podrà celebrar (tot i que sí que se celebrarà una petita mostra de cinema a 
nivell local), però sí al 2014. Advoca perquè dins de la xarxa es treballi per aconseguir que el 

festival sigui independent de les burocràcies i pressupostos municipals, així com dels canvis 
polítics que tenen lloc. 

- Carles Agustí, sobre el Democracine, explica als membres que l’Ajuntament de 

Barcelona ha mostrat interès en el festival, però afegeix que, en qualsevol cas, la seva 
celebració a la ciutat comtal seria perfectament compatible amb l’edició de Porto Alegre 2014. 

 
 

8. AGENDA 2013/2013 
 
Carles Agustí insisteix en la construcció col·lectiva de l’agenda a través de la gran eina de què 

disposa la xarxa, que és la seva pàgina web. Insisteix també en l’estratègia del “doble barret” per 
donar visibilitat a la xarxa: és a dir, que quan una ciutat sigui convidada a un esdeveniment, 

aprofiti l’ocasió per donar a conèixer l’OIDP. D’aquesta manera, la xarxa estarà molt més visible a 
nivell internacional. 

 
 

9. TORN OBERT DE PARAULES 
 

- Fabrizio Carucci, estudiant de doctorat en Planificació Territorial i Polítiques Públiques 

del Territori a la Universitat IUAV de Venècia, dóna a conèixer el seu projecte de recerca als 
presents sobre com les persones amb discapacitat formen part dels processos de ciutadania 

activa i els informa que compta amb la col·laboració de la Secretaria Tècnica de l’OIDP 
(Ajuntament de Barcelona), així com del Centre d’Estudis Socials de la Universitat de Coimbra, 

també membre de l’OIDP. 
- Celio Piovesan informa a Fabrizio que dues organitzacions de discapacitats de la ciutat 

de Canoas participen activament en el pressupost participatiu de la ciutat i que han aconseguit 

la realització d’algunes obres. 
 

En no haver-hi més intervencions, Carles Agustí i Paula Cabral (en nom de l’Alcalde de Cascais) 
tanquen la reunió a les 20:30, agraint a tots els membres la seva presència i informant-los de 

l’etiqueta (hashtag) de la conferència (#oidpcascais13) i que, tot seguit, està prevista la celebració 

d’un sopar de benvinguda per als membres de la xarxa. 
 

 
 


